
سيستان و بلوچستان و مشكلات ناتمام همدان براى سال 2018 آماده مى شود
نمايندگان مردم عنوان مى كنند  آزمونى بزرگ در حوزه گردشگرى  

زاهدان  مردم سيســتان و بلوچســتان 
مشــكلات فراوانى درزمينه بســته شــدن 
مرزها، خشكســالى، بى آبــى، فقر، بيكارى 
و كمبــود زيرســاخت هاى آموزشــى، راه، 
بهداشــت و ورزش دارند.بنا بر گفته رئيس 
مجمع نمايندگان سيســتان و بلوچستان، 

مرزهاى اين استان ...

كشــورهاى  گفت وگوى  مجمــع  همدان  
آسيايى(ACD)، بزرگ ترين تشكل گردشگرى 
آسيا با 34 عضو است كه خردادماه سال جارى 
شمسى در اجلاس وزراى گردشگرى كشورهاى 
آسيايى در كشــور كامبوج، همدان را به دليل 
برخوردارى از ظرفيت هاى بى نظير گردشگرى 
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اما و اگرهاى فروشگاه هاى ارزانى

تسنيم: فروشــگاه هاى ارزانى با عنوان «2000 تومانى» 
مدتى اســت جاى خــود را در ميان مغازه هاى شــهر 
بازكرده اند، اگرچه اين فروشــگاه ها مشتريان پروپاقرص 
خود را دارند، اما كيفيت محصولات آن ها جاى سؤال دارد. 
اجناســى كه شايد از نظر ظاهر تفاوت چندانى با ظروف 

ديگر نداشته باشد.
اين ظروف پلاستيكى رنگى كه در ابعاد و با كارايى مختلف 
و البته با قيمت پايين و ناچيز به مردم عرضه مى شــوند، 
اغلب داراى رنگ هاى كدر و مات هســتند و در ساخت 
آن ها از مواد و تركيبات مرغوب و استاندارد با درجه كيفى 
بالايى استفاده نمى شود و به سبب همين توليد نامطلوب 
است كه اين اجناس با قيمت ناچيز در سطح شهر توزيع 
مى شود.در ســال 1393 پيامى در گروه هاى اجتماعى و 
فضاى مجازى از جمله تلگرام و وايبر منتشــر شد، مبنى 
بر اينكه «فروشــگاه هاى ظروف پلاســتيكى به قيمت 
2000 تومان پلاســتيك هايى مى فروشند كه ماده اوليه 
آن از ضايعات بيمارستانى است كه بشدت نيز سرطان زا 

هستند». 
رسول ديناروند،  رئيس سازمان غذا و داروى وقت وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشــكى در اين باره گفت: 
نخســتين بار است كه اين مســئله را مى شنوم و چنين 
چيزى را بعيــد مى دانم.اما آيا علــت اين تفاوت قيمت 
چيســت؟ چگونه اســت كه ظروف با كارايى و ظاهرى 

يكسان تفاوت قيمتى چند برابر دارند؟
نايب رئيس اتحاديه سازندگان و فروشندگان مصنوعات 
پلاستيك و ملامين اصفهان در اين زمينه اظهار داشت: 
علت تفاوت قيمت در اين فروشگاه ها با پلاسكوها ضخامت 
و كيفيت اجناس است.جواد حاجى عليزاده افزود: اجناسى 
كه در اين فروشگاه ها به فروش مى رسند، از نظر ضخامت 
نازك تر و از نظر مواد اوليه داراى ناخالصى هســتند. البته 
در اين فروشــگاه ها اجناس درجه يك با ضخامت بسيار 
ظريف و نازك هم موجود اســت.وى با بيان اينكه بيشتر 
اين ظروف براى مصارف خوراكى بوده، تصريح كرد : برخى 
از اين كالاها از نظر بهداشــتى مورد  تأييد نيست و براى 
مصرف كننده ضرر دارند.نايب رئيس اتحاديه سازندگان و 
فروشندگان مصنوعات پلاستيك و ملامين اصفهان گفت: 
اتحاديه سازندگان و فروشندگان مصنوعات پلاستيك و 
ملامين نظارتى بر نوع اجناس درحال فروش اين مغازه ها 
ندارد و تنها درصورتى بر اين كالاها نظارت مى شــود كه 

اداره بهداشت از اتحاديه درخواست داشته باشد.
وى بــا بيان اينكه فروشــگاه هاى «2000 تومانى» براى 
بازگشايى از اتحاديه مجوز دريافت مى كنند، تصريح كرد: 
99 درصد از كالاهاى عرضه شده در اين فروشگاه ها ايرانى 
و تنها يك درصد اين اجناس ساخت كشور چين هستند.

چهاردانگه زير آوار زباله

ايسنا: هرتن زباله 500 ليتر شيرابه توليد مى كند كه 
اكنون با توجه به حجم توليد زباله در ســارى يعنى 
روزانه حدود 500 تن زباله، اين مقدار شــيرابه برابر 
با آب پشــت سد شــهيد رجايى است كه وارد آب ها 
و ســفره هاى زيرزمينــى مناطق چهاردانگه ســارى 

مى شود.
روزانه در سارى و شهرهاى اطراف حدود 500 تن 
زباله توليد مى شــود، اين زباله ها با اعتبار ســالانه 
300 ميليارد ريال به چهاردانگه انتقال داده شــده 
و اين منطقه را تبديــل به زباله دانى متعفن كرده 

است.
محدوديت هاى مكانى در ســارى و شــهرهاى اطراف 
براى انتقال مكان دفن زباله و بحرانى شــدن وضعيت 
چهاردانگه مســئولان را برآن داشــت تا فكر چاره اى 
براى اين معضل داشته باشــند. ساخت نيروگاه زباله 

سوز راه حلى بود كه براى اين مشكل پيشنهاد شد.
با وجود كلنگ زنى پروژه نيروگاه زباله ســوز در سال 
90 طرح مطالعات زيســت محيطى آن درسال 93 به 
تأييد ســازمان محيط زيست رسيد و عمليات اجرايى 

آن نيز شروع شد. 
در تعهد اجرايى پروژه در ســال 93 زمان افتتاح زباله 
ســوز تا پايان ســال 96 اعلام شــده، اما با توجه به 
پيشــرفت كند فيزيكى نيروگاه، بعيد به نظر مى رسد 
كه زباله ســوز تا پايان امســال نيز مورد بهره بردارى 

قرار گيرد. 
محمدرضا نوريان رئيس شــوراى بخــش چهاردانگه 
سارى خاطرنشــان مى كند: زباله در چهاردانگه بلاى 
جان ساكنان آن منطقه شــده است زيرا طبق اصول 
دفن زباله، زباله ها بايد 20كيلومتر از مكان مســكونى 
فاصله داشته باشــند حال آنكه مكان دفن زباله تنها 
هفت كيلومتر با جاده اصلى فاصله دارد به علاوه محل 
دفــن زباله در ارتفــاع قراردارد و با هــر بار بارندگى، 
شــيرابه هاى ناشــى از زباله ها به جاده ها سرازير شده 
و موجب لغزندگى و تصادفات بســيار در اين منطقه 

مى شوند. 
وى يادآور شــد: با تلاش هاى صــورت گرفته و طى 
جلساتى با مســئولان ذى ربط قرار برآن شد تا چهار 
ماه ديگر دستگاه زباله سوزى كه از سال 93 به تأييد 
ســازمان محيط زيست رسيد به بهره بردارى برسد و 
اگر بازهم وعده هاى مســئولان پوشــالى باشد، مردم 
چهاردانگه همچنان مطالبات خود را پيگيرى خواهند 

كرد.

راه آهن بوشهر- 
شيراز يكى از 

مسيرهاى اصلى 
راه آهن كشور 

است و اتصال 
بوشهر به عنوان 
پايتخت انرژى 
كشور به شبكه 

ريلى سراسرى 
به يك ضرورت 

تبديل شده است

بــرش

بوشهر  ســاخت خط ريلى شــيراز - بوشهر- 
عســلويه يكــى از خواســته هاى ديرينــه مردم 

استان هاى بوشهر و فارس است.
اين طرح كه از ســال 85 عمليات اجرايى آن آغاز 
شده، در ســال هاى گذشته به دليل كمبود منابع 

اعتبارى با كندى پيش رفته است.
كارشناســان اقتصادى ضمن تأكيــد بر ضرورت 
ايجاد اين مسير ريلى مى گويند: ساخت خط ريلى 
بوشــهر- فارس ضمن خارج ســاختن خط ريلى 
شيراز از بن بست، موجب كاهش هزينه هاى حمل 
و نقل بار، صرفه جويى در سوخت، بهبود وضعيت 
اقتصادى منطقه، كاهش آلودگى محيط زيست و 
همچنين رونق اقتصادى استان هاى ديگر مى شود.

راه آهن بوشهر به شيراز شامل 18 قطعه است كه 
در فاصله شيراز تا بوشهر 11 قطعه و هفت قطعه نيز 
از سه راهى اهرم در شهرستان تنگستان تا عسلويه 

قرار دارد.
طولانى شدن روند ساخت اين پروژه در سال هاى 
گذشــته همواره با اعتراض هاى بسيارى از مردم و 

نمايندگان آن ها روبه رو بوده است.

 اعتبار با سخنرانى تأمين نمى شود
امام جمعه بوشــهر بــا بيان اينكه بــا اين روش 
تخصيص اعتبار اين طــرح راه به جايى نمى برد، 
اظهار مى كند: در بودجه سال آينده 150 ميليارد 
ريال براى اجراى طرح اتصال استان بوشهر به شبكه 
ريلى پيش بينى شده كه اعتبار مورد نياز اين طرح 

صد برابر اين رقم است.
آيت االله غلامعلى صفايى بوشهرى مى افزايد: تنها با 
نشست و تأكيد بر اين موضوع كه بايد اعتبار خط 

آهن تأمين شود، مشكلى حل نمى شود.
وى با اشــاره به اين موضوع كه تمامى استان هاى 
همجوار بوشهر به شبكه ريلى كشور متصل هستند، 
ولى اســتان بوشهر با وجود جايگاه بى نظيرش در 
تأمين بودجه كشــور، از اين شــبكه ريلى محروم 
اســت، يادآور مى شــود: در عرصه اهميت بوشهر 
ترديدى نيست، اما متأسفانه به اين استان بى مهرى 

مى شود. 
نماينده ولى فقيه در اســتان و امام جمعه بوشهر، 
متصل نشــدن اين استان به شبكه ريلى كشور را 
يكى از اين بى مهرى ها عنوان كرده و اظهار مى كند: 
اســتان هاى همجوار بوشهر همه به خطوط ريلى 
متصل هستند، اما بوشهر كه همجوار خليج فارس 
است و موقعيت مهم دارد از راه آهن و حمل و نقل 
ريلى بى بهره است، در حالى كه مصوبه آن مربوط 

به سال هاى گذشته است.
وى با انتقاد از دولت كه در بودجه 
ســال 97 اعتبارى براى راه آهن 
بوشهر اختصاص نداده است، ابراز 
مى كند: اين اســتان گنج كشور 
اســت، اما در عرصــه تخصيص 
اعتبارات براى امور اساسى به آن 

توجه نمى شود.

 دولت قادر به تأمين منابع 
نيست

نماينده مردم دشتى و تنگستان 
در مجلس شــوراى اسلامى هم 
در خصــوص اين طــرح عنوان 
مى كند: تاكنون اقدام هاى بسيارى 
در خصــوص فعال كردن راه آهن 
شيراز-بوشهر انجام شــده، اما با 
وجود پيشــرفت 50 درصدى در 

چهار قطعه آن، عمليات متوقف شده و سرمايه هاى 
عظيم ملى در اين بخش بدون استفاده باقى مانده 

است.
ســيد كمال الدين شــهريارى با بيان اينكه براى 
تكميل اين طــرح 2 هزار ميليارد تومان اعتبارات 

مورد نياز اســت بيان مى كند: 
تأمين اين ميزان اعتبار از محل 
منابع عمومى امكان پذير نيست، 
بنابرايــن بايد براى تكميل اين 
طرح از محل فاينانس خارجى و 
مشاركت فاينانس داخلى تأمين 

اعتبار شود.
وى تاكيــد مى كند: اگر مراحل 
تصويب اين طرح در شــوراى 
اقتصاد در اولويت هاى استفاده از 
فاينانس قرار گيرد، امكان فعال 
كردن و به نتيجه رســاندن آن 

وجود خواهد داشت.

 ضرورت تسريع در روند 
رييس كميسيون عمران مجلس 
نيز كه ماه گذشــته به منظور 
پيگيرى روند اجــراى طرح راه 
آهن شيراز -بوشهر در استاندارى بوشهر حاضر شده 
بود، اظهار مى كند: باتوجه به وجود بنادر با ظرفيت 
مناسب و 5500 كيلومتر نوار ساحلى، براى استفاده 
حداكثرى از اين ظرفيت بايد توسعه شبكه ريلى در 

اين بخش به طور جدى در دستور كار قرار گيرد.

رضايــى كوچى عنوان مى كند: راه آهن بوشــهر- 
شيراز يكى از مسيرهاى اصلى راه آهن كشور است 
و اتصال بوشــهر به عنوان پايتخت انرژى كشور به 
شبكه ريلى سراسرى به يك ضرورت تبديل شده 

است.
وى با بيان اينكه اكنون سهم حمل و نقل بار توسط 
شبكه ريلى كشور 11 درصد است، اظهار مى كند: 
اين ظرفيت براســاس چشم انداز پيش بينى شده 

30 درصد است.
وى با اشاره به اين موضوع كه زمان زيادى است كه 
درگير فاينانس اين طرح هستيم، اذعان مى كند: 
با وجود اين، چون 15 درصد ســهم دولت تأمين 

نشده، فاينانس به نتيجه نرسيده است.
كوچــى ادامــه مى دهــد: پيشــنهاد شــده از 
ظرفيت هــاى پيش بينى شــده در بودجه 97 و 
صندوق توســعه ملى زمينه استفاده از فاينانس 
خارجى تحقق پيــدا كند كه براى اين امر ورود 
وزارت نفت مى تواند به سرعت اجراى اين طرح 

ملى كمك كند.
وى تأكيد مى كند: مهم ترين دستگاه كمك دهنده 
در اين راستا وزارت نفت است كه مى تواند به تحقق 
اتصال ريلى پايتخت انرژى كشور به قطب اقتصادى 

كشور در عسلويه كمك كند.

راه آهن بوشهر- شيراز 11 سال در ايستگاه انتظار ايستاده است

پايتخت انرژى كشور چشم انتظار رسيدن قطار
��ر��ر
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غلبه  هيجانات كاذب بر گلايه اقتصادى آتش به پا كرد
 آستان قدس سهم دولت

براى پروژه ريلى مشهد-گرگان 
را تأمين مى كند
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مدارس كانكسى 
در شهرستان شوش 

برچيده مى شود

بجنورد  استاندار خراسان شمالى گفت: آستان قدس، سهم 
15 درصدى دولت براى پروژه ريلى مشــهد- بجنورد- گرگان 
را تأمين مى كند. محمدرضا صالحى در نشســت برنامه ريزى 
و توسعه اســتان اظهار كرد: آستان قدس پيش از اين هم به 
صورت كتبى نســبت به تأمين اين اعتبار اعلام آمادگى كرده 
اســت و در صورت نياز، اين مكاتبه به روز رسانى مى شود.وى 
با اشــاره به اعتبار 7 ميليارد ريالى پروژه ريلى مشهد-بجنورد- 

گرگان در لايحه بودجه ...

اهواز  سرپرست فرماندارى شوش از برچيده شدن مدارس 
كانكسى در اين شهرستان تا پايان سال جارى خبر داد.

عدنان غزى در نشســت شوراى آموزش و پرورش افزود: هنوز 
در برخى از مناطق مدرســه  كانكســى وجود دارد و در كنار 
اين موضوع كاســتى هايى در امر آموزش مهارت هاى زندگى 
اجتماعى دانش آموزان وجود دارد كه ناشــى از همين نگرش 

و ضعف در برنامه ريزى است...

محصولات «آب بر» جان 
درياچه اروميه را مى گيرد 

كام تلخ اروميه 
از چغندرقند

اروميه  آذربايجان غربى به دليل ظرفيت توليد افزون 
بر دو ميليون تن چغندرقند و فعاليت كارخانه هاى توليد 
قند و شــكر، يكى از قطب هاى توليد اين محصول در 
كشور اســت.چغندرقند يكى از سه محصول قديمى و 
راهبردى آذربايجان غربى است و از ديرباز در كنار سيب 
و گندم، جزو محصولات راهبردى اين اســتان به شمار 
مى رود. ساليان متمادى است، كشــاورزان آذربايجان 
غربى به صورت سنتى نســبت به كشت اين محصول 
اقدام مى كنند.بنا بر گفته كارشناسان كشاورزى، امسال 
نيز بيش از 63 هزار هكتار از مزارع اســتان آذربايجان 
غربى زير كشــت چغندرقند رفت كه از اين ميزان 17 
هزار و 650 هكتار در مزارع شــهر هاى جنوب استان و 

2200 هكتار مربوط به شهرستان مهاباد است.
اگر طى ماه گذشته گذرتان به اين استان يا محورهاى 
ارتباطى مهاباد افتاده باشد، بى گمان انباشت چغندرهاى 
فراوان و در كنار جاده ها صحنه غريبى براى شما نيست! 
چغندرهايــى كه بنا به دلايل گوناگــون ازجمله زمان 

.......صفحه 2 برداشت يا ترافيك...



  تخلف در تملك اراضى پروژه همت

كرج: معطل ماندن پروژه امتداد اتوبان شهيد همت تا كرج 
به دليل كمبــود 30 ميلياردتومان اعتبار و تخلف در تملك 
اراضى موضوعاتى بود كه در بازديد استاندار البرز از اين پروژه 
مطرح شد. محمدعلى نجفى در بازديد از پروژه امتداد اتوبان 
شهيد همت تا كرج گفت: با تملك اراضى حاشيه اين پروژه 
نمى خواهيم موجبات بى خانمان شدن مردم را فراهم كنيم، 
تمامى اين موارد بايد مورد توجه قرار گيرد. وى با اشــاره به 
اينكــه پيش از اين پيمانكار عنوان كــرده بود كه باند رفت 
پروژه امتداد اتوبان شهيد همت تا كرج براى شب عيد زير بار 
ترافيكى مى رود، افزود: طبق گفته پيمانكار اين پروژه در حال 

حاضر با 80 درصد پيشرفت فيزيكى مواجه است.
نجفى با اشاره به اينكه اين پروژه به خاطر 30 ميليارد تومان 
معطل مانده است، گفت: با تلاش پيمانكار هر ماه 3 تا 3 و نيم 
درصد پيشرفت فيزيكى در راستاى اجراى پروژه امتداد اين 

اتوبان به ثبت مى رسد.
 

  كمبود تخت هاى مراقبت هاى ويژه 
در هرمزگان 

ايســنا: معاون درمان دانشگاه علوم پزشــكى هرمزگان با 
اشــاره به اينكه در بخش تخت هاى ويژه در بيمارستان هاى 
دانشگاهى 202 تخت و در غير دانشگاهى 116 تخت وجود 
دارد، اضافه كرد: معضل اساسى بيمارستان هاى هرمزگان در 

كمبود تخت هاى مراقبت هاى ويژه است.
دكترعبداالله غريب زاده با بيان اينكه نرخ متوسط كشورى به 
ازاى هر 1000 نفر 108 تخت است كه در هرمزگان اين ميزان 
1024 تخت است، ادامه داد: در اين بخش با مشكلات زيادى 
رو به رو هستيم و به طور ويژه اين مشكل در شهرستان ميناب 
حادتر است. وى با بيان اينكه اگر بدهى شركت هاى بيمه بويژه 
به بخش خصوصى پرداخت شود به طور حتم تا حدود زيادى 
مشكلات برطرف مى شود، خاطرنشان كرد: بخش خصوصى 
در بخش «ام.آر.آى» يك ميليارد تومان و دانشگاه علوم پزشكى 

در حدود 300 ميليون تومان طلب دارد.
اين مقام مســئول كمبود نيروهاى تخصصــى ماندگار در 
استان هرمزگان، وجود نداشتن ابزارهاى تشويقى به منظور 
ترغيب نيروهاى متخصص جهت ماندگارى در استان، كمبود 
تخت هاى فعال در بيمارستان ها را از مهم ترين مشكلات حوزه 

درمان در استان هرمزگان دانست.
 

  بافت ناكارآمد شهرى در 18 درصد 
مساحت تبريز

تبريز: معاون سياسى و امنيتى استاندار آذربايجان شرقى با 
اشاره به اين كه 18درصد مساحت تبريز، شامل بافت ناكارآمد 
شهرى است، گفت: با توجه به شرايط زلزله خيز شهر تبريز، 

اين موضوع، بايد نگرانى دائمى عموم مسئولان اجرايى باشد.
رحيم شــهرتى فر در جلسه ســتاد بازآفرينى پايدار شهرى 
شهرســتان تبريز اظهار كرد: 2522 هكتار بافت فرســوده 
و 2000 هكتار ســكونتگاه  غيررســمى در كلانشهر تبريز، 
مسئوليت  سنگينى را متوجه دستگاه هاى اجرايى كرده  است. 
معاون سياسى و امنيتى استاندار آذربايجان شرقى خاطرنشان 
كرد: با در نظر داشتن شرايط زلزله خيز و جايگاه مخاطره آميز 
تبريــز به عنوان دومين شــهر داراى بافت ناكارآمد كشــور، 
پيشــرفت كار قانع كننده نيســت. شــهرتى فر با اشاره به 
كاهــش 50 درصدى نرخ ســود وام بانكــى در اين بافت ها 
توســط دولت، گفت: آن طور كه در گزارش  شهردارى تبريز 
آمده، كاهش نرخ ســود بانكى به 9 درصد مى تواند ســبب 
استقبال مشاركت كنندگان طرح هاى تحكيم حاشيه نشينى 
شــود، اجراى اين قانون، به همــراه قوانين مرتبط با جذب 
مشاركت هاى مردمى، مى تواند زمينه لازم براى اقدام عملى 

در مورد سكونتگاه هاى غيررسمى و بافت هاى ناكارآمد باشد.
 

  احتمال انقراض برخى گونه هاى بومى 
تالاب شادگان 

ايسنا: رئيــس اداره حفاظت محيط زيست شادگان با اشاره 
به مشــكلات كمبود آب در تالاب بين المللى شادگان گفت: 
احتمال دارد برخى گونه ها در اثر بى آبى تلف شــده يا حتى 

گونه هاى بومى منطقه منقرض شده باشند.
محمدحسن فقيه با اشاره به فيلم منتشرشده در شبكه هاى 
مجازى مبنى بر خشكى رودخانه جراحى اظهار كرد: رودخانه 
جراحى منبع تأمين آب تالاب شادگان است كه در چند سال 

اخير بر اثر تغييرات آب و هوايى دچار خشكى شده است.
وى افزود: خواسته يا ناخواسته تالاب شادگان وضعيت زيست 
محيطى منطقه را كنترل مى كند و آب و هواى منطقه را تحت 
تأثير قرار مى دهد و در صورت تأمين نشدن حقابه اين تالاب، 
مشكلات عديده اى براى كشاورزان و مردم شادگان و آبادان و 

خرمشهر ايجاد مى شود.
رئيس اداره محيط زيست شادگان ادامه داد: با توجه به كاهش 
ميزان بارش، آبگيرى در پشــت سدها كم شده و آبى وجود 
ندارد كه جوابگوى شــهرهاى پايين دست از جمله بهبهان و 

رامهرمز باشد.
فقيه تصريح كرد: ميزان آبى كه در رودخانه جراحى رهاسازى 
مى شــود جوابگوى مناطق بسيار وســيع تحت حوضه اين 
رودخانه نيســت. همچنين شهرستان شــادگان در انتهاى 
رودخانه جراحى قرار دارد كه اين موضوع نيز موجب كمبود 

آب تالاب شادگان مى شود.

محصولات «آب بر» جان درياچه اروميه را مى گيرد 

كام تلخ اروميه از چغندرقند
��ر

اروميه  آذربايجان غربى به دليل ظرفيت 
توليد افزون بر دو ميليــون تن چغندرقند و 
فعاليت كارخانه هاى توليد قند و شكر، يكى از 

قطب هاى توليد اين محصول در كشور است.
چغندرقند يكى از ســه محصــول قديمى و 
راهبردى آذربايجان غربى است و از ديرباز در 
كنار سيب و گندم، جزو محصولات راهبردى 

اين استان به شمار مى رود. 
ساليان متمادى است، كشــاورزان آذربايجان 
غربى به صورت سنتى نســبت به كشت اين 

محصول اقدام مى كنند.
بنا بر گفته كارشناســان كشــاورزى، امسال 
نيز بيــش از 63 هزار هكتار از مزارع اســتان 
آذربايجان غربى زير كشت چغندرقند رفت كه 
از ايــن ميزان 17 هزار و 650 هكتار در مزارع 
شهر هاى جنوب استان و 2200 هكتار مربوط 

به شهرستان مهاباد است.

 چغندر و كام تلخ كشاورزان 
اگر طى ماه گذشــته گذرتان به اين استان يا 
محورهاى ارتباطى مهاباد افتاده باشد، بى گمان 
انباشــت چغندرهاى فراوان و در كنار جاده ها 
صحنه غريبى براى شما نيست! چغندرهايى 
كه بنا به دلايل گوناگون ازجمله زمان برداشت 
يا ترافيك ايستگاه هاى دريافت، كشاورزان را 
مجبور به رهاسازى آن ها در كنار جاده ها كرده 

بود. 
در حال حاضر احياى درياچه اروميه چند سالى 
است مطرح و بر بخش هاى مختلف كشاورزى 
تأثير گذاشته و منابع ذخيره آب شرب مردم 
ازجمله ســد مهاباد هم، در نوسان هاى زيادى 

است.
اما نكته قابل تأمل در اينجا اين است اين روزها 
كه آب در بسيارى از استان ها كيميا شده و از 
طرفى با خشكيدگى درياچه اروميه روبه رو بوده 
و چغندرقند را با شرايط موجود مى توان قاتل 
آب قلمداد كرد، چرا بايد اين محصول هنوز در 

صدر توليد استان باشد؟

 تعارض كاشت و برداشت
مدير زراعت جهاد كشاورزى آذربايجان غربى 
در اين رابطه توضيح مى دهد: ســال گذشته 
ســتاد احياى درياچه اروميه سطح زير كشت 
چغندرقند را با توجه به ظرفيت هر شهرستان 

تعيين كرد.
عليزاده اظهار مى كند: بر اســاس ابلاغيه، يك 
هزار و 500 هكتار ســطح زير كشتى بود كه 
براى چغندركاران مهاباد تعيين شــده بود كه 
بــا توجه به درخواســت كشــاورزان منطقه، 
پيگيرى هاى نماينده و فرماندار شهرســتان و 
نهاد هاى مربوط توانســتند سطح زير كشت 

كمى  را  چغندرقنــد  مجاز 
افزايش دهند.

وى ادامــه مى دهــد: طبق 
قرارداد با كشاورزان منطقه، 
يك هزار و 750 هكتار عقد 
قرارداد شده است كه بازهم 
كشــاورزان با توجه به صرفه 
اقتصادى كه چغندرقند دارد، 
سطح زير كشت اين محصول 
را در منطقه به 2200 هكتار 
رســاندند و تعارضات بخش 
كشــاورزان  و  كشــاورزى 
موجــب همين دردســر و 
مانده  چغندر هاى  رهاسازى 
در حاشيه جاده هاى شهرى 

و روستايى شد.
وى توضيح مى دهد: ســهم 
كشــت چغندرقند به دليل 
احيــاى درياچــه اروميــه 

محدودشــده و كاهــش پيداكــرده كه اين 
محدوديت ها با تجهيز مزارع به دســتگاه هاى 
نوين و مكانيزه آبيارى براى محصولات آب بر 

نتيجه بخش خواهد بود.
عليزاده مى افزايد: در بحث تجهيز زمين هاى 
كشاورزى منطقه،  پيشرفت چشمگيرى نداشته 
و در باغ هاى منطقه بيشــتر استفاده مى شود، 
به طورى كــه مى توان گفــت از 2200 هكتار 
سطح زير كشت چغندر 10 درصد در منطقه 

به سامانه هاى نوين آبيارى مجهز است.

وى مى افزايــد: بــا توجه به 
مطلوب بودن شرايط منطقه 
محصولات  كشــت  بــراى 
مختلف كشــاورزى از جمله 
مى رسد  نظر  به  چغندرقند، 
رســيدن به يك تعامل بين 
بخش كشاورزى و كشاورزان 

راهكار مناسبى باشد.

 ابلاغيه هاى سهميه اى 
ناكارآمد است

جهــاد  ســازمان  رئيــس 
كشــاورزى آذربايجان غربى 
هم با اشاره به افزايش كشت 
محصولات «پرآب بر» در اين 
استان اظهار مى كند: درصدد 
با سرعت حداكثرى  هستيم 
روش هــاى آبيــارى باغ ها و 
مزارع را مكانيزه كنيم تا شايد 
بتوانيم، ميزان كشت چغندرقند را كاهش دهيم.
اســماعيل كريم زاده بيان مى كند: در داخل 
محدوده آبى تعريف شده براى درياچه اروميه 
نيز از ميزان تعهداتى كه نسبت به ستاد احياى 
درياچه اروميه داشــتيم متأسفانه، 12 درصد 

رشد كشت چغندرقند را شاهد هستيم.
وى با قبول افزايش ميزان كشــت چغندرقند 
در آذربايجان غربى ادامه مى دهد: ما در خارج 
از محدوده درياچه اروميه در شــهر پيرانشهر 
افزايش 6000 هكتارى كشــت چغندرقند را 

داريم.
وى اذعان مى كند: متأسفانه نمى شود باغ هايى 
را كه كشاورز ســال ها براى آن زمان گذاشته 
اســت را از بين برد، اما بايد روش هاى آبيارى 
را مدرن كنيم كه در اين راستا برنامه ريزى هاى 

خوبى صورت پذيرفته است.
رئيس ســازمان جهــاد كشــاورزى تصريح 
مى كند: از كشاورزان انتظار داريم ابلاغيه هاى 
ســهميه اى ســازمان را جدى بگيرند، چون 
زمانى كه با افزايش كشــت برخى محصولات 
روبه رو مى شويم، مشكلات بسيارى براى ما و 

كشاورزان ايجاد مى شود.
كريم زاده در پاسخ به اينكه چرا نظارت درباره 
ابلاغيه هاى ســهميه اى كم و ناكارآمد است، 
اذعان مى كند: در اين مورد قانون مشــخص و 
معينى نداريم كه اگر كشاورز برخلاف سهميه 
ابلاغى اقدام به كشت محصولى كرد، بر اساس 

قانون با وى برخورد كنيم.
وى يادآور مى شــود: آب حوضه آبريز درياچه 
اروميه كه بيش از 60 درصد آن در آذربايجان 
غربى است، به سبب كشت محصولات پر آب 
برى چون چغندرقند با بحران روبه روست كه 
جلوه خارجى آن خشك شدن درياچه اروميه 

است.
وى توصيه مى كند: جا دارد با جايگزين كردن 
محصولات كم آب بر به جاى چغندرقند، علاوه 
بر حفظ فضاى كسب و كار، در مسير توسعه 
همه جانبه كه حفظ محيط زيست يكى از ابعاد 

آن است، تلاش شود.

  مدارس كانكسى در شهرستان شوش 
برچيده مى شود

اهواز: سرپرســت فرماندارى شوش از برچيده شدن مدارس 
كانكسى در اين شهرستان تا پايان سال جارى خبر داد.

عدنان غزى در نشست شوراى آموزش و پرورش افزود: هنوز 
در برخى از مناطق مدرســه  كانكســى وجود دارد و در كنار 
اين موضوع كاســتى هايى در امر آموزش مهارت هاى زندگى 
اجتماعى دانش آموزان وجود دارد كه ناشى از همين نگرش و 

ضعف در برنامه ريزى است.
وى تصريــح كرد: نهاد آموزش و پرورش مســئوليت تربيت 
نيروى انســانى در جامعه را بر عهده دارد و براى رسيدن به 
توسعه پايدار و همه جانبه بايد بسترى را فراهم آورد تا اين نهاد 

بتواند مسير خود براى توسعه انسانى را هموار كند.
سرپرست فرماندارى شهرستان شوش گفت: تمامى ادارات، 
دستگاه هاى اجرايى، شهردارى ها و شركت هاى صنعتى اين 
شهرستان بايد در جهت حمايت و كمك به آموزش و پرورش 

همكارى لازم را داشته باشند.
 

  نخستين پروانه حلال در استان 
سمنان صادر شد

سمنان: نخســتين پروانه حلال استاندارد در استان سمنان 
صادر شد. 

نماينده ولى فقيه در سازمان جهاد كشاورزى استان سمنان در 
اين زمينه اظهار داشــت: در اسلام سفارش بسيارى به غذاى 

حلال شده است.
غلامرضا ميرزائيان با اشــاره به سخنان مقام معظم رهبرى 
درباره ضرورت توجه به ذبح شرعى گفت: مقام معظم رهبرى 
به نماينده ولى فقيه در وزارت جهاد كشاورزى دستور دادند كه 
درزمينهٴ ذبح شرعى در خارج و داخل كشور افراد و ناظرانى را 
آماده كنند كه اين افراد در كشتارگاه ها مشغول به كار شوند و 

در تمام مراحل ذبح و كشتار نظارت كنند.
نماينده ولى فقيه در ســازمان جهاد كشاورزى استان سمنان 
اضافه كرد: بر اين اساس بايد در تمام كشتارگاه ها ناظر شرعى 
حضورداشته باشد تا بر تمام مراحل ذبح و كشتار نظارت داشته 

باشد.
ميرزائيان از صدور نخســتين پروانه حلال اســتاندارد براى 
كشتارگاه مرغ در اســتان سمنان خبر داد و افزود: بر اساس 
توافق نامه اى كه بتازگى بين نماينده ولى فقيه در وزارت جهاد 
كشاورزى و سازمان استاندارد منعقد شده است كارخانه ها و 
مراكزى كه قصد دارند درزمينه توليد مواد غذايى فعاليت كنند 

بايد مجوز پروانه حلال استاندارد داشته باشند.
وى با اشاره به روند اعطاى مجوز پروانه حلال استاندارد براى 
مراكز توليد مواد غذايى خاطرنشان كرد: حليت شرعى مواد 
توليدى مراكز توليدى فراورده هاى غذايى ابتدا بايد از ســوى 
مســئول حوزه نماينده ولى فقيه در سازمان جهاد كشاورزى 

تأييد شود و پس ازآن پروانه صادر مى شود.
 

  پيشرفت 10 درصدى سد سرپرى 
كهگيلويه پس از 7 سال

تسنيم: مديرعامل آب منطقه اى كهگيلويه و بويراحمد گفت: 
پروژه ساخت سد سرپرى با حجم سه ميليون مترمكعب در 
سال 89 كلنگزنى شد و هم اكنون كمتر از 10 درصد پيشرفت 
فيزيكى دارد. على داوودى مهر افزود: اين پروژه 12 ميليارد و 
900 ميليون تومان اعتبار براى تكميل نياز دارد و از پروژه هاى 

احصاء شده براى واگذارى به بخش خصوصى است.
داوودى مهــر گفت: با بهره بردارى از اين ســد 320 هكتار از 
اراضى پايين دســت روســتاهاى چارمه، چاه بردى و سرپرى 

تأمين آب مى شود.
وى ابراز كرد: انتقال آب از رودخانه دشت روم به سد شاه قاسم 
در فصل زمســتان، تأمين آب اراضى دشت بهمئى، ساخت 
سد شراب گرو، تعمير و تجهيز شبكه و چاه هاى آب در سطح 
شهرستان چرام از ديگر پروژه هاى شركت آب منطقه اى براى 

واگذارى به بخش خصوصى هستند.
 

  عدم استحكام برخى از بناهاى 
تازه ساخت در گيلان

رشت: اســتاندار گيلان با اشــاره به عدم استحكام برخى از 
بناهاى تازه ســاخت در استان گفت: برخورد قاطع با تخلفات 

ساختمانى در استان گيلان ضرورى است.
مصطفى سالارى در شــوراى پدافند غيرعامل استان گيلان 
اظهار كرد: توجه به خسارات ناشى از زلزله بيانگر آن است كه 
ساختمان هاى با عمر 5 تا 10 سال بيش از ساختمان هاى با 

قدمت 35 تا 40 سال آسيب ديدند.
وى مشكل اساسى در اســتحكام بناهاى تازه ساخت را نبود 
تعهد و مســئوليت پذيرى برخى افراد در صنعت ساختمان 
دانست و تأكيد كرد: تقويت احساس مسئوليت و وجدان كارى 

در تمامى بخش هاى دولتى و غيردولتى يك ضرورت است.
وى برخورد قاطع با تخلفات ســاختمانى در كميسيون هاى 
مختلف را يك ضرورت مهم و اساســى عنــوان كرد و با ابراز 
اينكه در شرايط كنونى جامعه، خلاف ساختمانى جزو فرآيند 
ساخت وسازها قرار گرفته است، گفت: تهيه نقشه و گردآورى 
اطلاعات مكان محور در ساخت وســاز يك ضرورت است و در 

ساخت وساز بايد به پهنه بندى زمين توجه كرد.

��ر

قدس: صبح روز گذشته جوانى 25 ساله در حالى كه دو مأمور بدرقه او را همراهى مى كردند 
پله هاى ساختمان دادسراى انقلاب مشهد را يكى پس از ديگرى پشت سر گذاشت تا در برابر 
بازپرس پرونده اغتشاشــات اخير شهر مشهد قرار گيرد، مرتضى اكنون با دستانى دستبند 
زده در مقابل خبرنگاران و بازپرس پرونده مى نشيند. او از فرط ندامت سرش را بالا نمى گيرد 
چون نگاه هاى سنگين اطرافيانش او را بشدت سرزنش مى كند. اما با شروع جلسه بازپرسى 
مجبور مى شود توضيحات خود را در خصوص اتفاقات شامگاه نهم دى ماه مشهد آغاز كند. 
او پس از معرفى خود خطاب به بازپرس پرونده مى گويد:«واقعاً متوجه نشدم كه چه اتفاقى 

رخ داد اگر زمان به عقب برگردد هرگز آن شب از خانه بيرون نمى آيم!»
مرتضى كه يكى از متهمان اغتشاشات و ناآرامى هاى اخير شهر مقدس مشهد است، شامگاه 
نهم دى ماه در حوالى پارك ملت در به آتش كشيدن موتورسيكلت هاى پليس و اتومبيل 
پليس مشاركت داشته كه پس از اين اتفاقات توسط مأموران پليس بازداشت و در اختيار 
مراجع قضايى قرار گرفته است، متهم به ايجاد بى نظمى در پاسخ به پرسش بازپرس در 
خصوص چگونگى اتفاقات شب حادثه گفت:« من در خانه بودم كه يكى از دوستانم سراغم 
آمــد و گفت بيا با هم به پارك ملت برويم، توضيح نداد كه چه خبر اســت، اما از طريق 
برنامه هاى ماهواره اى بويژه بى بى سى متوجه ناآرامى در مشهد شدم به پارك ملت كه آمدم 
متوجه جمعى شديم كه قصد تظاهرات داشتند، با آن ها همراه شدم، آنجا بود كه دوستم به 

من گفت:من داخل تظاهرات نمى روم و از من جدا شد، ولى من با جمعيت همراه شدم.»

 تحت تأثير قرار گرفتم
وى در ادامه گفت: «همراه با جمعيت 300 تا400 نفرى داخل خيابان مشغول شعار دادن 
شدم كه پليس به سمت ما آمد تا ما را متفرق كند، اما جمعيت سمت پليس سنگ پرتاب 
كرد. همين مســئله سبب شد فضا شلوغ شــود، آن وقت دو نفر بودند كه بقيه را تشويق 
مى كردند به سمت پليس حمله كنيم من هم تحت تأثير آن دو نفر قرار گرفتم. در اين بين 
يك نفر از آن دو نفر به من گفت كه به ســمت موتورها برويم كه تا به خودم آمدم ديدم 
چرخ موتور پليس در دســتانم قرار دارد و دارم آن را به سمت آتش مى برم، من خودم دو 
موتورپليس را به آتش كشــيدم ولى آن دو نفر ديگر ســه موتور ديگر را آتش زدند كه در 

مجموع پنج موتور به آتش كشيده شد.»
مرتضى در ادامه در پاسخ به پرسش بازپرس پرونده كه بعد از آتش زدن موتورها كجا رفتيد، 
توضيح داد: «براى فرار از دست مأموران پليس به سمت چهارراه آزادشهر آمديم، جمعيت 
همچنان شعار مى داد، ولى آن دو نفر كه من نمى شناختم مردم را ترغيب مى كردند كه به 
خرابكارى بايد ادامه دهيم، وقتى به چهارراه آزادشهر رسيديم متوجه شدم كه برخى از نبود 
پليس استفاده كردند و ماشينى كه خالى بود را واژگون كردند، به سراغ ماشين كه رفتيم 
به من پيشنهاد دادند كه ماشين را آتش بزنم، فندك زدم اما روشن نشد، ولى يك نفر يك 
پلاستيك زباله كه كنار خيابان بود را نزديك من آورد كه من آن را آتش بزنم، به محض اين 
كه آتش را روشن كردم، از ماشين فاصله گرفتم كه همين اتفاق موجب آتش سوزى شد! 

بعد هم فرار كردم كه چند دقيقه بعد توسط مأموران دستگير شدم.»

 فشار گرانى
بازپرس پرونده پس از اين توضيحات از متهم پرسيد؛ آيا آن افراد كه تو را تشويق كردند كه 

ماشين را آتش بزنى را مى شناختى، گفت: «من هيچ كسى را نمى شناختم، اما اگر آن ها را 
ببينم مى توانم شناسايى كنم، من اصلا باور نمى كردم كه اين كار را كرده باشم، اما يك دفعه 

ديدم كه موتور پليس و ماشين پليس را آتش زدم!»
مرتضى در پاسخ به سؤال ديگر بازپرس كه شغلت چيست و چگونه در جريان اين اتفاقات 
قرار گرفتى، توضيح داد: «من كارگر پالت سازى هستم، خرج خانه را مى دهم، مادر و برادر 
و خواهرم با من زندگى مى كنند، من ماهيانه يك ميليون تومان حقوق دارم كه از اين مبلغ 
400 هزار تومان اجاره خانه مى دهم، طبيعى است كه من تحت فشار گرانى هاى اخير بودم، 
اما اصلاً باور نمى كنم كه دســت به چنين كارهايى زدم، من روز اول كه اين شلوغى ها به 
راه افتاد ســركار بودم، شب كه به خانه رفتم از طريق بى بى سى فارسى متوجه شدم كه 
مشــهد شلوغ شده است، از طريق برخى كانال هاى تلگرامى هم برخى فيلم ها را ديدم به 
همين دليل وقتى كه شب نهم دى ماه يكى از دوستانم به من پيشنهاد داد قبول كردم به 

پارك ملت برويم.»

 پشيمانم
متهم در ادامه با اعتراف به رفتارهاى احساسى و اشتباه خود در اين ماجرا گفت: « من واقعاً 
پشــيمان هستم، باور كنيد من يك كارگر ساده بودم كه تحت تأثير فضاسازى و تبليغات 
بى بى ســى فارسى و برخى كانال هاى تلگرامى دست به اين كار زدم، اكنون هم اميدوارم 
مرا عفو كنند، اگر زمان به عقب بازمى گشت هرگز از خانه بيرون نمى آمدم، چون نه تنها 
اين كارها و رفتارها سودى براى من نداشت بلكه حالا به اين دردسر ها نمى افتادم.» با اتمام 
مرحله بازرسى مرتضى سرش را به نشانه افسوس تكان مى دهد و زير لب زمزمه مى كند، 
باور كنيد اشتباه كردم، فريب خوردم، اى كاش هرگز در اين بازى قرار نمى گرفتم. قبول دارم 
كار اشتباهى كردم خدا خودش به كمك من بيايد. مأموران بدرقه حالا او را از اتاق خارج 
مى كنند و دوربين هاى حاضر در اتاق لحظه خروج او با دست بند را تصويربردارى مى كند، 
شايد اين اتفاق عبرتى باشد براى آن ها كه فكر مى كنند با هيجان هاى كاذب مى توانند راهى 

به جز روش هاى قانونمند براى نشان دادن گلايه هاى اقتصادى خود انتخاب كنند.

 اعترافات يكى از بازداشت شدگان اغتشاشات اخير شهر مشهد

غلبه  هيجانات كاذب بر گلايه اقتصادى آتش به پا كرد
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ايرنا: معاون هماهنگى امور اقتصادى و توســعه منابع استاندار 
آذربايجان غربى گفت: مرز تمرچين در شهرســتان پيرانشهر از 
توابع اين استان بازگشايى شد و تمام فعاليت هاى گمركى در اين 

پايانه به روال عادى بازگشت.
نادر صفرزاده افزود: تمرچين تنها مرز آذربايجان غربى با كردستان 
عراق بوده كه از هر 2 طرف (ايران و عراق) بازگشايى شده و روند 

صادرات و واردات از اين مرز نيز از سر گرفته شده است.
بيشــترين صادرات آذربايجان غربى از اين پايانه مرزى صورت 
مى گيــرد و در ســال گذشــته 845 هزار و 511 تــن كالا به 
ارزش 122 ميليون و 450 هزار دلار از اين گمرك صادر شــده 

است.
مرز تمرچين در 15 كيلومترى غرب پيرانشهر، جنوب آذربايجان 

غربــى و نقطه مقابل مرز حاج عمران عــراق قرار دارد و يكى از 
نزديك ترين مســيرهاى زمينى جمهورى اســلامى به درياى 

مديترانه شرقى است.
مرز تمرچين پيرانشــهر در ســال 1386 به عنوان مرز رسمى 
زمينى شــناخته شــد و نقش آن در اقتصاد منطقه چشمگير 

است.

مرز «تمرچين» در آذربايجان غربى بازگشايى شد



همــدان  مجمــع گفت وگوى كشــورهاى 
تشكل گردشگرى  بزرگ ترين   ،(ACD)آسيايى
آسيا با 34 عضو اســت كه خردادماه سال جارى 
شمسى در اجلاس وزراى گردشگرى كشورهاى 
آســيايى در كشــور كامبوج، همدان را به دليل 
برخوردارى از ظرفيت هاى بى نظير گردشــگرى 
به عنوان «پايتخت گردشگرى آسيا» در سال 2018 
انتخاب كرد.استان همدان كه در دامان كوه الوند 
پهنه گسترانيده با تمدن 3000 ساله از كهن ترين 
شهرهاى جهان و پايتخت نخستين حكومت هاى  
ايران در دوران مادها بوده  اســت كه به  سبب دارا 
بودن بيش از 1800اثر تاريخى و گردشــگرى در 
سال 85 با مصوبه مجلس شوراى اسلامى به عنوان 
پايتخت تاريخ و تمدن ايران معرفى شد.اين استان 
با دارا بودن آثار تاريخى و باســتانى ارزشــمندى 
همچون تپه هگمتانه، كتيبه هاى گنج نامه، آرامگاه 
بوعلى ســينا، آرامگاه باباطاهــر، گنبد علويان و 
جاذبه هاى طبيعى همچون غار على صدر هم اكنون 
به عنوان پنجمين شهر گردشگرى كشور شناخته 

مى شود.

  آماده سازى همدان براى سال 2018
نماينده مردم همدان در مجلس شوراى اسلامى 
با اشــاره به ســابقه تاريخى همدان و جاذبه هاى 
گردشــگرى اين شــهر مى گويد:همدان يكى از 
شــهرهاى تمدنى ايران اســت كه معرفى هرچه 
بهتر آن مى تواند، باعث جذب گردشگر بيشتر به 
اين شهر شــود و در اين خصوص آماده هرگونه 
همــكارى با ســازمان ميراث، صنايع دســتى و 
گردشگرى هســتيم. امير خجســته با اشاره به 
برگزارى رويداد همدان پايتخت گردشگرى آسيا 
مى افزايد: تصميمات بســيار خوبى در خصوص 
تأمين زير ساخت هاى همدان در فرصت باقى مانده 
تا برگزارى اين رويداد اتخاذ شده كه از آن جمله 
مى توان بــه تقويت زيرســاخت هاى فرودگاهى 
و افزايــش تعداد پروازهــاى بين المللى در زمان 
برگزارى اين رويداد اشــاره كرد. خجســته بيان 
مى كند: همدان كــه در دورانى از تاريخ پايتخت 
ايران بــوده اســت، داراى ظرفيت هاى بى نظير 
تاريخى و تمدنى اســت كــه معرفى هرچه بهتر 
اين آثار بى نظير مى توانــد، باعث افزايش جذب 
گردشگران داخلى و خارجى شود و اين در حالى 
است كه ســفال لالجين، آيين ها و مراسم زيبا و 
نيز جاذبه هاى زيباى گردشگرى همدان مى تواند، 

انگيزه هاى سفر به همدان را افزايش دهد.

  آزمون بزرگ
ســخنگوى شــوراى اسلامى 
شهر همدان بابيان اينكه ايجاد 
بسترهاى گردشگرى زمينه ساز 
فراهم آوردن مقدمات ميزبانى 
از ايــن رويداد مهم بين المللى 
اســت، بيان مى كند: برگزارى 
رويداد مهم همــدان پايتخت 
آزمــون   2018 گردشــگرى 
بزرگى بــراى ميزان توانمندى 
اين شــهر در رونق گردشگرى 

خارجى محســوب مى شــود. كامران گــردان با 
تأكيد بر ســاماندهى روز بازارها، پارك ها و ديگر 
نقاط پرتردد مردمى اظهار مى كند: براى ساخت 
بازارهاى محلى و روز بازارها مى توان از مشاركت 
سرمايه گذاران كمك گرفت و ضمن ارائه تخفيف 
ويژه  براى اخذ پروانه، تمامى مناطق و شهرك ها را 
بــه اين بازارچه ها تجهيز كرد. وى تأكيد مى كند: 
امكانــات اين شــهر بايد در حد و انــدازه عنوان 
پايتخت گردشگرى 2018 آسيا باشد و در اجراى 
برنامه هاى اين رويداد بين المللى، هدفمند پيش 

رفت.

 بهره بردارى از ظرفيت روستاها 
يكى از كارشناســان حوزه گردشگرى نيز بابيان 
اينكه براى جذب گردشگر در حوزه صنايع دستى 

نيــاز  راه  نقشــه  و ميــراث 
اســت، اظهــار مى كند: يكى 
از راهكارهــاى مهم توســعه 
اقامتگاه هاى  ايجاد  بومگردى 
بومگــردى در روستاهاســت 
پايدار  گردشگرى  توسعه  زيرا 
با زيست بوم منطقه  متناسب 

است.
اعتصام كوثرى ادامه مى دهد: 
ايجــاد ايــن اقامتگاه ها خود 
عاملى براى جذب گردشــگر 
اســت و با ايجــاد محيطى هماهنــگ با ميراث 
فرهنگى منطقه ســبب مى شــود، گردشگر در 
مدت اقامت خود در يك روستا علاوه بر استفاده 
از جاذبه هاى زيست محيطى و تاريخى از شرايط 
فرهنگى، غذاهاى ســنتى، نوع لباس پوشــيدن 
اهالى و نماد هاى منحصربه فرد زندگى در روستاى 
موردنظر آگاهى يابد و يك گردشگرى آگاهانه را 

تجربه كند.
كوثرى بابيــان اينكه يك گردشــگر وقتى وارد 
روستا مى شود در اقتصاد روستا از وجوه مختلف 
تأثيرگذار است، بيان مى كند: گردشگر محصولات 
روســتا را راحت مى خرد و درنتيجه بازدهى مالى 
اين خريدوفروش به اقتصاد روســتا بازمى گردد و 
كشــاورزى را تقويت مى كند. بنابراين بايد از اين 

فرصت به نحو احسن بهره برد.

  همدان روى ريل توسعه 
مديــركل ميراث فرهنگــى، صنايع دســتى و 
گردشگرى همدان با بيان اينكه ما آنچنانكه بايد 
و شايد همدان را به داخل و خارج از كشور معرفى 
نكرده ايم، اظهار مى كند: يكى از بهترين اتفاق ها 
مى تواند اين باشــد كه با اين بهانه، در طول سال 
2018 با يك روند اســتمرار خبــرى، همدان را 

معرفى كنيم.
على مالمير با تأكيد بر راهبرد اصلى استان مبنى 
بر حركت به ســوى توسعه گردشگرى به عنوان 
محرك اقتصاد، توليد و اشتغال مى گويد: تشكيل 
شوراى سياست گذارى استانى، تعريف كميته هاى 
مرتبط و تقســيم وظايف، تعريف پلان تبليغات 
رويداد و آغاز تبليغات محيطى، تعريف رويدادهاى 
مختلــف و اثرگذار و توزيع آن ها در طول ســال 
2018 به منظور معرفى اســتان به عنوان مقصد 
گردشگرى براى جامعه هدف از جمله اقدام هاى 

انجام شده است.
مديركل ميراث فرهنگى، صنايع دستى و گردشگرى 
استان همدان با اشاره به اينكه اين رويداد مى تواند 
از جهت هاى مختلف براى استان همدان موثر واقع 
شود، يادآور مى شــود: با برگزارى اين رويداد، در 
فضاى تبليغاتى اخبار اين رويداد و انتخاب همدان 
به عنوان پايتخت گردشگرى در رسانه  هاى سراسر 
جهان منتشر مى شود كه مى  تواند، سبب معرفى 

بهتر و بيشتر همدان و كشور شود.

��راث ���نگ
  موزه «صداى تبريز» راه اندازى مى شود

تبريز: موزه «صداى تبريز» به عنوان نخستين موزه تخصصى صدا 
در كشور براى بازسازى، حفظ و صيانت از موسيقى فاخر آذربايجان 
به زودى فعاليت خود را آغاز مى كند. نخستين موزه صدا، با هدف 
حفظ گنجينه هاى هنرى، شناســايى و شناساندن جايگاه والاى 
فرهنگ ايران و آذربايجان، پژوهش، آموزش و تقويت بنيان هاى 
فرهنگى در مقابل فرهنگ هاى مهاجم، در خانه تاريخى امير پرويز با 
كسب مجوز از سازمان ميراث فرهنگى كشور و به صورت مشاركتى 
راه اندازى مى شود. حسين ساجدى، پژوهشگر، موسيقيدان، رئيس 
خانه موسيقى تبريز و مؤلف كتاب هاى «تأملى در قلمرو موسيقى» و 
«هم آوازان» است كه به همت و تلاش سه دهه اى او، «موزه صداى 
تبريز» از انواع سازهاى زهى مضرابى، زهى آرشه اى، كوبه اى، بادى، 
كلاويه دار و در بخش موســيقى ملى و بومى سازهاى مشترك 
بين اقوام ايرانى و ملل مختلف تشكيل يافته است.  ساجدى، در 
ارتباط با اقلام موجود در اين موزه، عنوان كرد: موزه «صداى تبريز» 
بيش از 300 قلم اشــياى مرتبط با صدا را در خود جاى خواهد 
داد، علاوه بر اشياى موجود، بخش «آرشيو صوتى» را مى توان يكى 
ديگر از مهم ترين ويژگى هاى اين موزه دانست. در اين آرشيو اذان 
مؤذن ها، مجموعه هاى صوتى قاريان، تعزيه خوانان، چاوش خوانان، 
پرده خوانان، منقبت خوانان، شــبيه خوانان مناسبت هاى ملى و 
مذهبى، آوازخوانان قديمى همچون اقبال، سيد احمد خان و آثار 
ارزشمند موسيقى هاى فاخر نگهدارى و در دسترس پژوهشگران و 
دانش پژوهان اين رشــته و ساير علاقه مندان جهت كسب دانش 

كافى و جامع، قرار خواهد گرفت.

   بخش ويژه كودك در كتابخانه هاى 
اردبيل راه ا ندازى شد

اردبيل: مديركل كتابخانه هاى عمومى اردبيل گفت: با هدف 
جلب و جذب كودكان به حوزه كتابخوانى، بخش مجزا و ويژه 
كودك در كتابخانه هاى عمومى اين استان راه ا ندازى شد.رباب 
عزيزخانى اظهار داشــت: كتاب هاى ويژه كودكان و نوجوانان 
در نمــودار پرطرفدارترين كتاب هاى به امانت رفته آذرماه در 
كتابخانه هاى عمومى اســتان اردبيل بوده اســت و اين گونه 
كتاب ها بيشترين طرفدار را داشته اند. مديركل كتابخانه هاى 
عمومى اردبيل، كودكان را مهم ترين گروه هدف در برنامه هاى 
فرهنگى دانست و افزود: اگر كودكان را با لذت كتابخوانى آشنا 
كنيم، به يقين شاهد نسلى آگاه و فرهيخته خواهيم بود كه در 

اين زمينه بايد تلاش كنيم.

آزمونى بزرگ در حوزه گردشگرى  

  ضرورت معرفى يزد به عنوان مركز همدان براى سال 2018 آماده مى شود
معمارى خشتى در جهان

ايسنا: مدير پايگاه ميراث جهانى شهر تاريخى يزد، با اشاره 
به ضرورت جذب مشاركت تمام دستگاه هاى اجرايى و نظارتى 
براى حراست و حفاظت از ارزش هاى موجود در بافت جهانى 
يزد،  اظهار داشت:  استان يزد مى تواند به دليل برخوردارى از 
ظرفيت هاى علمى و زيست محيطى به عنوان مركز معمارى 
خشتى در جهان معرفى شود. مجتبى فرهمند با بيان اينكه 
پيش از اين در سال هاى 1351 و 1354 نخستين و دومين 
كنگره بين المللى معمارى و خشت خام به ميزبانى استان يزد 
برگزار شده اســت، افزود: در جلسه ستاد مديريت راهبردى 
شهر تاريخى يزد مقرر شد براى اختصاص مجدد عنوان مركز 
معمارى خشتى در جهان به شهر يزد در مرحله اول كارگاه 
بين المللى معمارى با خاك و خشــت خام و در مرحله دوم 
با برگزارى همايش هاى بين المللى به ميزبانى استان اين امر 
محقق شود. وى ايجاد دبيرخانه دايمى شهردارى شهرداران 
شهرهاى تاريخى جهان در يزد را از ديگر برنامه هاى در دستور 
كار دانست و بيان كرد: قرار است با راه اندازى دبيرخانه دايمى 
در استان يزد، چالش هاى شهرهاى تاريخى جهان به صورت 
علمى بررسى و براى رفع آن ها در قالب بيانيه ها،  منشورها و 

اسناد علمى- تخصصى راهكار ايجاد شود.

  توليد سالانه 25 تن نمد در 
چهارمحال و بختيارى

شهركرد: معــاون صنايع دستى و هنرهاى سنتى اداره كل 
ميراث فرهنگى، صنايع دســتى و گردشگرى چهارمحال و 
بختيارى با اشاره به اينكه بيش از 40 نوع محصول نمدى در 
استان توليد مى شود، اظهار كرد: سالانه 20 تا 25 تن نمد در 
اين استان توليد مى شود كه عمده توليدات در شهرستان هاى 
شــهركرد و بروجن بوده و با توجه به زياد بودن ظرفيت هاى 

توليد نمد در منطقه امكان افزايش توليد وجود دارد.
مهرداد رئيســى با اشاره به استقبال بالاى محصولات نمدى 
در كشــورهاى هلند و تركيه، از نمايشــگاه هاى ايجاد شده 
توسط صنعتگران استان، افزود: در نيمه نخست امسال ميزان 
ارزآورى صادرات فرش نمدى به آمريكا 120 هزار دلار بوده و 
با استقبالى كه كشورهاى هلند و تركيه از محصولات نمدى 
اســتان داشته اند، بيش از 150 هزار دلار ميزان ارزآورى اين 

محصول بوده است.
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مجمع گفت و گوى 
كشورهاى آسيايى، 

استان همدان را به دليل 
برخوردارى از ظرفيت  هاى 

بى  نظير گردشگرى به 
عنوان «پايتخت گردشگرى 

آسيا» در سال 2018 
انتخاب كرده است

بــرش

نيم نــگاه

زاهدان  مردم سيســتان و بلوچستان مشكلات 
فراوانى درزمينه بســته شــدن مرزها، خشكسالى، 
بى آبى، فقــر، بيــكارى و كمبود زيرســاخت هاى 

آموزشى، راه، بهداشت و ورزش دارند.
بنا بــر گفته رئيس مجمع نمايندگان سيســتان و 
بلوچســتان، مرزهاى اين اســتان از زيرساخت هاى 
اوليه بى بهره هستند و كمبود آب مهم ترين مشكلى 

است كه مردم اين منطقه را مى آزارد.
 محمدنعيم امينى فرد در اين رابطه اظهار مى كند: 
البته دولت با شيرين ســازى و انتقال آب از درياى 
عمــان مى توانــد مشــكلات بى آبى در شــهرها و 
روستاهاى استان را حل كند تا مردم ديگر نگران اين 

مشكل بزرگ نباشند.
نماينده مردم ايرانشــهر در مجلس شوراى اسلامى 
بيــان مى كند: كم آبــى يكــى از چالش هاى مهم 
اين اســتان اســت و هم اينك مردم بيش از 1000 
روســتا در اين نقطه از ايران اســلامى از آب سالم 
بى بهره هســتند و اين روســتاها با تانكر آبرسانى 

مى شوند.

 نبود زيرساخت 
امينى فــرد، با بيان اينكه افتتاح فاز نخســت بندر 
شــهيد بهشتى چابهار بركات خاصى براى سيستان 
و بلوچستان دارد و نقطه عطفى در مسير توسعه اين 
منطقه است، خاطرنشــان مى كند: راه هاى چابهار- 
ميلك توان جابه جايى حجم بالاى بار را ندارد و نياز 

است اين مسير دوبانده شود.
وى، اختصاص يك ميليارد دلار از 
صندوق ذخيره ارزى براى تكميل 
راه آهن چابهار- سرخس را خواستار 
شــده و مى افزايد: تكميل نبودن 
جاده اى،  و  ريلى  زيرســاخت هاى 

توسعه اى به همراه نخواهد داشت.
وى بــا اشــاره بــه ايــن موضوع 
از  اســتان  ايــن  كــه مرزهــاى 
زيرســاخت هاى اوليــه بى بهــره 
هســتند، عنوان مى كنــد: در اين 
راستا ساماندهى بازارچه هاى مرزى 

ضرورت دارد.

 سفر رئيس جمهور جاى نقد دارد
بــا يــادآورى ســفر اخيــر  وى 
بــه سيســتان و  رئيس جمهــور 
هرچند  مى كند:  اظهار  بلوچستان 

اين نخستين سفر رئيس جمهور به استان محسوب 
مى شــد، اما با مردم ديدار نداشت و تنها در شمال 
اســتان با مردم ديدارى داشت كه اين موضوع جاى 

نقد دارد.
نماينده مردم ايرانشــهر در مجلس شوراى اسلامى، 
بابيان اينكه بيشــترين آراى رئيس جمهور در كشور 

مربوط به مركز و جنوب سيســتان و بلوچســتان 
اســت، ادامه مى دهد: با اين اوصاف، آقاى روحانى و 
مسئولان برنامه ريزى اين سفر، ديدارهاى مردمى را 

از مردم استان دريغ كردند.

 زيرساخت ها همخوانى ندارد
امينى فرد يادآور مى شــود: بــا توجه به موقعيت 
چابهار در معادلات منطقه اى، توسعه اين بندر مهم 
و استراتژيك از 2/5 ميليون تن به 8/5 ميليون تن 
در فــاز اول و در فازهاى بعدى تا 
85ميليون تن براى  استان، شرق 
كشــور و حتى منطقه آســياى 
اســت،  نويدبخش  غربى  جنوب 
اما ظرفيــت 8/5 ميليون تنى با 
استان  در  موجود  زيرساخت هاى 

همخوانى ندارد.
وى ادعا مى كند: راه هاى مواصلاتى 
كه بايد اين ظرفيت عظيم و انتقال 
آن را تحقق بخشند، به هيچ عنوان 
متناسب افزايش ظرفيت اين بندر 
نبوده و لازم اســت بــه جاده هاى 
استان با ديد توسعه گرايانه توجه 
شــده و به  فوريت بــراى تأمين 
مــواصلاتى  راه هاى  زيرساخت ها، 
و راه آهن اقدامات اساســى انجام 

شود.
نماينده مردم ايرانشــهر در مجلس شوراى اسلامى، 
همچنين يادآور مى شــود: البته بــه رئيس جمهور 
پيشنهاد شد، از محل صندوق ذخيره ارزى به ميزان 
يك ميليارد دلار براى توســعه راه هاى مواصلاتى و 
و همچنين توسعه حمل و نقل ريلى استفاده شود، 
هرچند نظر رئيس جمهور منفى نبود، اما لازم است 

سازمان برنامه وبودجه و رئيس جمهور در اين ارتباط 
به صورت جدى اقدام كنند.

 راهبرد نامشخص 
وى اظهار مى كند: اشتغال مردم بومى و قوم بلوچ كه 
قرن هاست پاسدار هويتى و سرزمينى كشور هستند، 
بايد در اولويــت قرارگرفته و در منافع توســعه اى 

شركت داده شوند.
وى مى افزايد: آن ها اگر در اين منافع شــركت داده 
نشوند، در عمل توســعه پايدار  اين مناطق محقق 
نمى شود، البته اين مشاركت با عمل تحقق مى يابد 
نه با شعار و نياز است ارائه آموزش هاى فنى حرفه اى 
به جوانان با توجه به نرخ بالاى بيكارى در اســتان 

موردتوجه قرار گيرد.
وى تأكيد مى كند: بايد به موضوع آمايش سرزمينى 
در استان توجه شــود، اما متأسفانه به نظر مى رسد 
دولت راهبرد مشــخصى براى تحقق اين امر ندارد، 
اين در حالى اســت كه در مناطــق مركزى مانند 
ايرانشهر مى تواند هماهنگ با توسعه سواحل مكران 
و منطقه آزاد چابهار و سيستان كه در آينده انتظار 
مــى رود مورد تصويــب مجلس قرار گيــرد، نقش 

راهبردى داشته باشد.
 رئيس مجمع نمايندگان سيســتان و بلوچســتان 
بابيان اينكه شنيده ها از آن حكايت دارد كه موضوع 
آمايش سرزمينى و توازن منطقه اى در تخصيص ها و 
مصوبات سفر رئيس جمهور مدنظر قرار نگرفته است، 
مى افزايد: انتظار مى رود سازمان برنامه وبودجه و نهاد 
رياســت جمهورى در اين زمان باقى مانده اقداماتى 
را با مشــورت مجمع نمايندگان استان انجام دهند، 
زيرا اگر اخبار غيررســمى و شنيده ها صحت داشته 
باشــد و چنين مصوباتى نهايى و اجرايى شود، تنها 

سرخوردگى مردم بلوچستان را به همراه دارد.

نمايندگان مردم عنوان مى كنند 

سيستان و بلوچستان و مشكلات ناتمام

مردم سيستان و 
بلوچستان مشكلات 

فراوانى در زمينه 
بسته شدن مرزها، 

خشكسالى، بى آبى، 
فقر، بيكارى و كمبود 

زيرساخت هاى 
آموزشى، راه، 

بهداشت و ورزش 
دارند
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خبر خبر
  آستان قدس سهم دولت برای پروژه 

ریلی مشهد-گرگان را تأمین می کند
بجنورد: استاندار خراسان شمالی گفت: آستان قدس، سهم 
15 درصدی دولت برای پروژه ریلی مشهد- بجنورد- گرگان 
را تأمین می کند. محمدرضا صالحی در نشست برنامه ریزی 
و توســعه استان اظهار کرد: آستان قدس پیش از این هم به 
صورت کتبی نسبت به تأمین این اعتبار اعلام آمادگی کرده 

است و در صورت نیاز، این مکاتبه به روز رسانی می شود.
وی با اشاره به اعتبار 7 میلیارد ریالی اعتبار پروژه ریلی مشهد-

بجنورد- گرگان در لایحه بودجه ســال 97، آن را کم و ناچیز 
عنوان کرد و گفت: با این میزان اعتبار نمی توان کار قابل توجهی 
برای اجرای این پروژه ریلی انجام داد. صالحی درباره مشــکل 
تبدیل وام ارزی به ریال پروژه ریلی جوین-اســفراین-بجنورد 
اظهــار امیدواری کرد: عملیات اجرایی این پروژه با تبدیل وام 
ارزی به ریالی ســرعت بگیرد. استاندار خراسان شمالی اعتبار 
450 میلیارد ریالی در لایحه بودجه سال 97 برای اجرای پروژه 
راهســازی بجنورد- جنگل گلستان را نیز کم عنوان کرد و از 
نمایندگان مجلس خواســت تا برای افزایش میزان اعتبار این 
پروژه تلاش داشته باشند. وی با اشاره به اینکه شهریور امسال، 
980 میلیــارد ریال اعتبار برای تکمیل باند دوم جاده بجنورد 
به جنگل گلستان اختصاص یافت، گفت: این میزان اعتبار در 
دیدار با رئیس ســازمان برنامه و بودجه اختصاص یافت تا این 
محور مهم و پرتردد، با شتاب بیشتر به جاده امن تبدیل شود.

  ویلاسازی در زمین های کشاورزی 
احمدآباد مشهد

مشهد: نایب رئیس شــورای شهرستان مشهد گفت: در حال 
حاضر کشــاورزان منطقه احمدآباد به ایــن دلیل که دخل و 
خرجشان با هم یکی شود اقدام به فروش زمین های کشاورزی 
خود به ســرمایه گذاران کرده که این موضوع ســبب شــده تا 
این افراد زمین های کشــاورزی را به ویلا تبدیل کنند. حســن 
شکاری گفت: شوراهای  اســلامی هنوز به جایگاه واقعی خود 
که قانون اساســی شــوراها را از ارکان تصمیم گیری در کشور 
می داند، نرســیده اند و برخی از مسئولان، شوراها را در تقابل با 
خود می بینند. وی اظهار داشت: کشــاورزان و دامداران بخش 
احمدآباد آسیب های جدی با توجه خشکسالی های اخیر دیده اند 
که نیازمند مدیریت در بحث آبخیــزداری و اجرای پروژه های 
آبیاری قطره ای است. وی خاطرنشان کرد: متأسفانه هیچ بسته 
حمایتی برای کشــاورزان و دامداران در نظر گرفته نشده و این 
در حالی است که در دهه های گذشته بسته حمایتی نظیر بسته 
علوفه ای و دامی از جهاد کشاورزی دریافت می  کردند که در حال 
حاضر این بسته های حمایتی به کشاورزان تعلق نمی گیرد. نایب 
رئیس شورای شهرستان مشهد گفت: دام های حاضر در بخش 
احمدآباد کاســته شده و شاهد مهاجرت مردم از این منطقه به 
کلانشهرها هستیم که مردم به دلیل بیکاری اقدام به مهاجرت 
می کنند. زیرساخت های لازم برای سکونت در روستاها بویژه در 
حوزه درمان و اشتغال وجود ندارد و مردم بیکار و در حوزه درمان 

مشکل دارند؛ چرا که در روستاها پزشک و دارو وجود ندارد.

  آغاز پرداخت وام 50 میلیون تومانی 
مسکن به فرهنگیان

ایسنا: معاون توسعه مدیریت و پشتیبانی اداره کل آموزش و 
پرورش خراسان رضوی از آغاز پرداخت وام 50 میلیون تومانی 

خرید یا ساخت مسکن به فرهنگیان استان خبر داد.
 قاســم علی خدابنده اظهار کرد: با توجه به اینکه حســاب 
فرهنگیان و حســاب های اداری ما در بانک ملی قرار دارند، 
وزارت آموزش و پرورش تفاهمنامه ای بااین بانک منعقد کرده 
تا براســاس این تفاهمنامه و از قبل نقدینگی حساب ها یک 
سری تسهیلات ویژه به فرهنگیان ارائه شود. این تسهیلات در 

دو بخش مسکن و مرابحه هستند.
 وی ادامه داد: براساس این تفاهمنامه به فرهنگیان شاغل که 
در شــهرهای بالای 200 هزار نفر جمعیت زندگی می کنند، 
تسهیلاتی به مبلغ 500 میلیون ریال جهت خرید یا ساخت 
مسکن داده می شــود. این تسهیلات با ســود 12 درصد و 
بازپرداخت 12 ســاله هســتند.  معاون توســعه مدیریت و 
پشتیبانی اداره کل آموزش و پرورش استان تصریح کرد: مبلغ 
وام خرید یا ساخت مسکن در شهرهایی که کمتر از 200 هزار 

نفر جمعیت دارند، 400 میلیون ریال است.

  ایجاد مرکز جامع انتقال خون در 
خراسان جنوبی

بیرجند: مدیر عامل ســازمان انتقال خون کشور گفت: طی 
یک سال آینده، مرکز جامع انتقال خون در خراسان جنوبی 

ایجاد می شود.
علی اکبر پورفتح الله در مراسم افتتاح بانک خون بیمارستان 
رازی بیرجنــد افزود: دسترســی از طریــق بانک های خون 
بیمارستانی صورت می گیرد که در این راستا برای ایجاد مراکز 
جامع اهدای خون، امید است با همکاری دانشگاه، استانداری 
و اختصاص فضــای مرکز جامع اهدای خون در خراســان 

جنوبی، طی یک سال این پروژه را طراحی و اجرا کنیم.
مدیرعامل سازمان انتقال خون با بیان اینکه خوشبختانه زمینه 
اهدای پلاکت در بیرجند فراهم شــده است، گفت: با ایجاد 
مرکز جامع انتقال خون، زمینه فرایند اهدای مستقیم پلاسما 
نیز فراهم می شــود و طی سه ماه گذشــته بازرسان اروپایی 

استانداردهای انتقال خون بیرجند را تأیید کرده اند.
پورفتح الله با بیان اینکه می توانیم پلاسمای مازاد بر مصرف را 
برای تولید داروهای مشتق از پلاسما از بیرجند ارسال کنیم، 
گفت: طی ماه های آینده اولین محموله پلاسمای بیرجند برای 

پالایش قراردادی ارسال می شود.
وی با اشــاره به ایجاد مرکز جامــع انتقال خون در بیرجند، 
بیان کرد: همچنین اعتبار مورد نیاز برای اجرای این پروژه در 

ماه های آینده تأمین می شود.

  ساخت سالن تخصصی برای ورزش 
بانوان خراسان شمالی

بجنورد: معاون هماهنگی ســازمان برنامه  و بودجه خراسان 
شمالی از ساخت سالن تخصصی برای ورزش بانوان در سال 

97 خبر داد.
احســان علی عالی در نشســت با رئیســان و نائب رئیسان 
هیئت های ورزشی خراســان شمالی اظهار کرد: نبود فضای 
مناسب برای فعالیت های ورزشی بانوان ازجمله دغدغه های 

اصلی هیئت های ورزشی است.
عالی با اشاره به ساخت سومین گود باستانی در بجنورد، بیان 
کــرد: رایزنی لازم برای در اختیــار گرفتن 6000 متر زمین 
مناسب برای ساخت سومین گود باستانی از سوی شهرداری 
بجنورد انجام شــده و توانایی ساخت این مجموعه در صورت 

حمایت فدراسیون مربوطه وجود دارد.
وی درباره حل مشــکلات ورزش بیماران خاص، اظهار کرد: 
برنامه ریزی برای برگزاری نشســت تخصصی با دستگاه های 
اجرایی استان از جمله بهزیستی، بنیاد شهید و امور ایثارگران 
و ورزش و جوانان برای بررســی مشکلات ورزش جانبازان و 
معلولان، بیماران خاص و ناشــنوایان انجام شده و بزودی این 

نشست برگزار خواهد شد.
عالی با اشــاره به نبود زیرســاخت های مناسب در خراسان 
شمالی برای پیشرفت ورزش استان گفت: خراسان شمالی در 
حوزه های مختلف اقتصادی، اجتماعی و ورزشی با مشکلات 
فراوان مواجه است و متأسفانه روند برنامه ریزی در این استان 

به شکل مناسبی اجرانشده است.

  کمبود روحانی مستقر مشکل 
فرهنگی روستاهای درمیان است

بیرجند: فرمانده ســپاه شهرستان درمیان با اشاره به اینکه 
روستاهای شیعه نشین درمیان مشکل کمبود روحانی مستقر 
دارند، گفت: برخی از روستاها طلبه های زیادی دارند، ولی به 

موطن خود برنمی گردند.
محمد فاطمی نسب در دیدار با نماینده ولی فقیه در خراسان 
جنوبی ادامه داد: خشکســالی و کمبود آب در روســتاهای 
درمیان مشکلات بهداشتی برای سلامت مردم ایجاد کرده که 

باید برای آن تدبیر لازم اندیشیده شود.
وی با بیان اینکه در مســیر انقــلاب ما هنوز در مرحله نظام 
اسلامی هستیم و تا تشکیل تمدن اسلامی فاصله بسیار زیادی 
است، بیان کرد: در شهرستان درمیان شیعه و سنی در کنار 

هم با صلح و آرامش زندگی می کنند.

  نیاز 45 درصد مدارس خراسان رضوی 
به تخریب، بازسازی و مقاوم سازی

کاشمر: معاون پشتیبانی و توسعه مدیریت اداره کل نوسازی 
مدارس خراســان رضوی، گفت: با توجه به تمامی اقدام های 
انجام شــده، اما هنوز هم 45 درصد مدارس استان نیازمند 

تخریب، بازسازی و یا مقاوم سازی هستند.
محمدرضا خدادادی در حاشــیه ســفر خود به کاشــمر در 
خصوص وضعیت مدارس این استان، اظهار کرد: هرچند بعد از 
تقسیم خراسان بزرگ به سه استان تعدادی از مدارس تقسیم 
شد، اما هنوز هم از نظر تعداد و پراکندگی یکی از استان های 

بزرگ کشور است.
خدادادی با اعلام اینکه در خراســان رضوی 400 پروژه نیمه 
تمام آموزشی، پرورشی و ورزشــی وجود دارد که امیدواریم 
بتوانیم هرچه ســریع تر تکمیل و تحویل دهیم، ســرانه هر 
دانش آموز در خراســان رضوی را 4/5 مترمربع اعلام کرد و 
افزود: اکنون میانگین کشور در خصوص سرانه هر دانش آموز 
5/2 مترمربع است که براســاس الزام قانونی ابلاغ شده باید 
به هشــت مترمربع برســد. وی با بیان اینکه براساس قانون 
جدیــد حداقل برای هر دانش آموزش باید هشــت مترمربع 
فضای پیرامونی جهت تحصیل ایجاد شود، به وضعیت سرانه 
دانش آموزی در کاشمر اشاره و عنوان کرد: در حال حاضر هر 

دانش آموز کاشمری 4/4 مترمربع سرانه دارد.
خدادادی با اشــاره به اینکه چون خود کاشــمر از شهرهای 
قدیمی استان اســت، به همین خاطر بیشتر پروژه ها نیاز به 
مقاوم سازی دارند، تصریح کرد: امیدواریم هرچه سریع تر این 

پروژه ها به سرانجام برسد.

   دستگیری اعضای باند توزیع   
موادمخدر در خراسان رضوی

تسنیم: جانشین سرپرســت دادسرای انقلاب مشهد گفت: 
طی دو ماه رصد اطلاعاتی مأموران ستاد مبارزه با مواد مخدر 
استان خراسان رضوی، اعضای یک باند خانوادگی توزیع  شیشه 

و هروئین معروف به شمشیری دستگیر شدند.
قاضی مهدی خدابخشی با بیان اینکه این باند خانوادگی اقدام 
به توزیع مواد مخدر در خراسان رضوی می کردند، گفت: در دو 
ماه رصد، سر درسته این باند که پدر خانواده است، شناسایی و 
مأموران موفق به دستگیری وی شدند که بعد از آن با پیگیری 
انجام شده، دیگر اعضای خانواده نیز که در توزیع مواد مخدر 
نقش داشتند، دستگیر شــدند. وی تصریح کرد: از این باند 
خانوادگــی در مجموع 15 کیلو هروئین، ده ها میلیون تومان 

وجه نقد و یک دستگاه ماشین لوکس کشف شده است.
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روستانشینانی در 15 کیلومتری مشهد با بافتی کاملا کارگری!

روح روستا در چهارفصل جاری نیست!

 هاشم رسائی فر  روســتای چهارفصل به 
قول بومی هایش و روح آباد به روایت ثبت در 
سیستم اداری فرمانداری مشهد و استانداری 
خراســان رضوی روستایی است در فاصله 15 
کیلومتری شهر مشهد که در مسیر مشهد به 
چناران قــرار دارد. چهارفصل با اینکه به قول 
ساکنانش قدمت چندانی ندارد و بیشتر اهالی 
آن بعد از انقلاب دور هم جمع شــده اند و کم 
کم آنجا به خودش شــکل و شــمایل روستا 
گرفت، اما در حــال حاضر حدود 250 خانوار 
ساکن آن هستند و جمعیتی نزدیک به 1500 

نفر دارد.

90 درصد مردم کارگرند
جالب است، بدانید از مجموع مردمانی که در 
چهار فصل یا همان روح آباد زندگی می کنند، 
فقط یک ســوم آن ها بومی روستا هستند و 
مابقی غیر بومی هایی هستند که به این روستا 
مهاجرت کرده اند. حتی در بین آن ها می شود، 

اتباع خارجی را هم فراوان یافت!
وارد روســتا که می شــویم در خیابان اصلی 
روح آباد همان ابتدا دفتر دهیاری واقع شــده 
است. چند دقیقه ای را با مهران طوسیان فلاح 
که دهیار روح آباد اســت به همراه یکی دیگر 
از مردم روســتا همکلام می شــویم. دهیار از 
سروسامان داشتن مردمان روستایش می گوید 
و از بافت کارگری ســاکنین روح آباد. آمار 90 
درصدی که دهیار در مورد شغل کارگری مردم 
روستای روح آباد می دهد، نگران کننده است 
چراکه وقتی اسم روستا می آید، مشاغل مردم 

همه با کشاورزی ودامپروری 
کارگری  نــه  گره می خورد 
و مشــاغل بی ثبات! شاید 
بــه همین دلیل باشــد که 
طوسیان فلاح اولین چیزی 
که به نظرش می رســد که 
بایــد در مورد مــردم بیان 
کند، معضل بیکاری جوانان 

چهارفصل است.
دهیــار از نبــود امکانــات 
تفریحی و ســالن ورزشــی 
برای جوانان گلایه مند است 
درخواست  مســئولان  از  و 
دارد کــه بــه ایــن مورد 
رسیدگی کنند. اینجا مشکل 

اصلی و مهم، نبود زمین برای اجرای طرح های 
تفریحی و ورزشی است. اراضی اطراف روستا یا 
باغ و ویلاسازی شده است و یا مالک خصوصی 
دارد؛ جایــی برای اجرای اینچنین طرح هایی 

باقی نمی ماند.
کمبود آب و مشکلاتی که مردم طی سال های 
گذشته داشتند نیز در لابه لای صحبت های 
دهیار روستا مشهود است، اما او مشکل را رفع 
شده، اعلام می کند و به ما می گوید در حال 
حاضر مردم مشکلی بابت قطعی آب ندارند. 
هرچنــد که وقتی با مردم در مورد مســئله 
آب روســتا صحبت کردیم، آن ها نظری جز 
این داشتند و گلایه مند بودند از قطعی های 
وقت و بی وقت آب روستا. آن ها داشتن تانکر 
ذخیره ســازی آب را برای عبور از مشکلات 

قطعی لازم می دانســتند تا 
بتوانند با این مشــکل کنار 

بیایند!

 تحصیل 
    فقط تا پایه ششم!

با اینکه حــدود 250 خانوار 
در روستای روح آباد ساکن 
هستند و حدود 1500 نفر 
سکنه دارد، اما مشکلی بزرگ 
بر ســر راه بچه های روستا 
وجود دارد که تحصیل علم 
و دانش را برای آن ها دشوار 
می کنــد. آن هم نداشــتن 
تحصیل  ادامه  برای  مدرسه 
از کلاس ششــم به بعد اســت! تنها مدرسه 
چهارفصل ســال 1374 بنا شده است و در 
حال حاضــر 173 دانش آمــوز دارد. دانش 
آموزانی که به دلیل کمبود امکانات مجبورند 
به صورت مختلط دختر و پسر همزمان با هم 
بر سر کلاس درس حاضر شوند! نکته جالب تر 
اینکه بعد از پایه ششــم همین دانش آموزان 
جایی برای تحصیل در روســتای خودشان 
ندارند و باید آواره مدارس روستاهای اطراف 

شوند! 
اگرچه بنا به ادعای ذاکر، مسئول خانه بهداشت 
روستای روح آباد نظارت خوب و اصولی در بحث 
فاضلاب و جمع آوری زباله های روســتا انجام 
می شــود و مردم به لحاظ رسیدگی به مسائل 
بهداشتی و درمانیشان تحت پوشش کامل قرار 

دارند، اما وجود چند نکته در این روســتا باعث 
بروز برخی نگرانی ها می شــود؛ نکته اول وجود 
کال در مجاورت و چســبیده به روستاست که 
بعضی مواقع محل تخلیه نخاله های ساختمانی و 
زباله های مختلف می شود و این مسئله بهداشت 
مردم بویژه تنها مدرسه روستا را که همسایه این 
کال است، را تحت تأثیر خود قرار می دهد! نکته 
بعدی قرار گرفتن کارگاه شــن شویی درست 
چسبیده به روســتای روح آباد است که تأثیر 
مستقیمی بر شــرایط بهداشتی بویژه آلودگی 

فضای روستا دارد!

 مهاجرین کنترل شوند
مورد بعدی نیز که باید بــه آن توجه ویژه ای 
در این روستا شود، بافت مهاجرپذیر روستاست 
که وجود مهاجرین که اکثراً افاغنه هستند در 
صورت کنترل نشدن وضعیت آن ها می تواند، 
شرایط بهداشــتی و اجتماعی روستا را تحت 

تأثیر خود قرار دهد.
آخرین نکته ای که در مورد شرایط روستاییان 
روح آبــاد وجود دارد، این اســت که کســبه 
حاشــیه جاده در محدوده این روستا کسب و 
کاری دارند و تعدادشان هم به نسبت جمعیت 
روستا کم هم نیســت، درخواست هایی دارند 
از اداره راه و شهر ســازی تا برای دیده شدن 
خدماتشــان و خدمت رسانی بهتر به زائران و 
مسافران این محور همکاری بیشتری با آن ها 
انجام شود تا مســافران مجال بیشتری برای 
استفاده از خدمات این مشاغل در مسیر تردد 

خود داشته باشند.

 سنگ های »هر کاره«

»دیگ سنگی« مشهد سوغاتی برای خوشمزه خورها

گزارش

 مهناز خجسته نیا  یکی از قدیمی ترین 
ســوغات مشــهد که قدمت آن به 14 قرن 

می رسد »دیگ سنگی« است.
سوغاتی که هم فال به جهت پرخاصیت بودن 
آن و هم تماشــا به لحاظ هنر صنایع دستی 

آن است.
ایــن محصول کــه در زبان عامیانــه به آن 
»هرکاره« هم می گویند از ســنگ کوه های 
ارتفاعات جنوبی مشــهد ساخته می شود و 
همه شــهرت آن هم به این است که شاید 
نمونه این ســنگ فقط در افغانستان و چین 

باشد البته نه به این نرمی و مقاومت!
در عیون الاخبار الرضا شــیخ صدوق نیز از 
اباصلت هروی یار نزدیک امام رضا)ع( هم نقل 
است که حضرت رضا)ع( چون به قریه سناباد 
رســید به کوهی که مردم از سنگ آن برای 
تهیه غذای خود دیگ ها می ساختند تکیه داد 
و فرمود: »پروردگارا این کوه را برای مردم نافع 
قرار بده و برکــت را در آن و ظرف هایی که 
از آن تهیه می کنند زیاد فرما.« سپس دستور 
داد، تا در همان ظرف های سنگی برایشان غذا 
درست کنند و از آن پس مردم به تشویق آن 
حضرت از همان کوه ظرف هایی تهیه کردند 

که برکت ویژه ای نصیب آن شده بود.

 پای صحبت قدیمی ها
در گشت و گذاری که در بازار سوغات مشهد 
داشتیم با استاکاری آشنا شدیم که هنر دست 
آبا و اجدادی او هنــوز زبانزد هنرمندان این 

شهر است.
یکی از نوادگان سلسله سادات هاشمی رضوی 
که خودش 55 ساله است و از 10 سالگی در 
معادن سنگ مشهد »دیگ سنگی« تراشیده 

است.
 ســید هادی هاشمی که حالا جزو نامداران 
این هنر اســت می گوید: دیگ های سنگی 
که به دست گذشــتگان تراشیده شده الان 

یادگارهایی است که قیمت ندارد.

 خاصیت درمانی 
این اســتاکار در خصوص فرق ســنگ های 
جدید و قدیم دیگ های سنگی می گوید: در 
مجموع سنگ تمام، دیگ ها از چهار معدن 
در مشهد برداشت می شود که بهترین آن ها 

سنگ کوه های زکریاست. 
وی ســنگ کوه های سرهنگ و نجفی را هم 
در مراتــب بعدی کیفیت عنــوان می کند و 
می افزاید: دیگ سنگی این کوه ها روی آتش 
مقاومت زیــادی دارد و بــه دلیل ترکیبات 
موجود در ســنگ، غذا نیز خیلی خوشمزه 

می شود.
سید برای نشان دادن خاصیت منحصر به فرد 
ســنگ این کوه ها هم مقداری پودر سنگ 
روی دیگ را روی دســت همکار ما می مالد. 
وی اظهار می دارد: پودر این سنگ به سرعت 
جذب پوســت می شــود و اثری از آن روی 
پوست نمی ماند در حالی که این پودر در آب 

و سیمان حل نمی شود.
او درمان پادرد و روماتیسم را با پودر همین 
ســنگ بســیار اثربخش عنــوان می کند و 
می گوید: این در حالی است که اگر پودر این 
سنگ روی زمین کشاورزی ریخته شود کل 

زراعت خشک می شود.
او در ادامه آغشــته کردن دیگ ســنگی به 
روغن دنبه، جامد و یا مایع 48 ساعت قبل از 
اولین مصرف و در معرض آفتاب را جزو شرط 
و شــروط دیگ سنگی خوب عنوان می کند 
و می افزاید: از دیگر شــروط نترکیدن دیگ 
ســنگی هم پرهیز از سرخ کردنی، بی آبی و 

نجوشاندن شیر می داند.
به گفته وی دیگ ســنگی اگر خوب چرب 
شــود روغن را به خــودش جذب می کند و 

دیگر هرگزعرق نمی کند.
او دلیل وجود رگه های ســفید در دیگ های 

سنگی را هم ترکیب سیلیس عنوان می کند و 
می افزاید: سیلیس ماده ای است که در خمیر 
دندان های گــران، آب معدنی های معروف و 
خیلی از مــواد غذایی دیگر نیز وجود دارد و 

برای پوکی استخوان بسیار مفید می باشد.
این استادکار پیشکسوت، در خصوص تفاوت 
تعداد دیگی که هر روز با دســتگاه ساخته 
می شود و تعداد دیگ های دست ساز قدیمی 
هم می گوید: در حال حاضر هر کارگر در روز 
5 تا 6 دیگ با دستگاه می سازد اما در قدیم 
هم استادکاران ماهر همین تعداد را با دست 

می تراشیدند.
به گفته وی هر استادکار هم با نوعی خاص 
از مدل های ســنتی و چکشی کار می کند و 
ســر دیگ ها هم براساس سلیقه او به شکل 
خورشــیدی، چهار گوش و یا گرد ســاخته 

می شوند.
او دیگ های ســیاه سنگی منقوش به کنده 
کاری را هم جزو دیگ هایی عنوان می کند 
که در آخرین مراحل ساخت ترک برداشته اند 
و پس از چســب کاری جنبــه تزیینی و یا 

سوپخوری سر ســفره مورد اســتفاده قرار 
می گیرند.

 سود اندک
او در پاســخ به سؤال دیگری هم که موضوع 
قیمت دیگ ســنگی اســت می گوید: دیگ 
سنگی به نســبت هر ظرف دیگری قیمت 
بسیار ناچیزی دارد که دلیل آن هم سود کم 
تولید کننده است اما به خاطر برکتی که دارد 

راضی هستیم.
به گفته وی قطعاً هر کالای دیگری که با این 
همه زحمت ســاخته می شود قیمت خیلی 
زیادی داشت چراکه پودر سنگ گاها از طریق 
بینی و گوش کارگران مشغول تراش سنگ تا 

مغز سرشان هم می رسد.
این استادکار، اتو سنگی، سماور سنگی، سرمه 
دان سنگی، هاون ســنگی، زعفران دم کن 
سنگی، سوپخوری سنگی، سرقلیان سنگی 
و.... را از دیگر اجناس مغازه اش برمی شمارد 
و می گویــد: اغلب این ها را خــودم ابتکاری 

طراحی کرده ام.

 دانش آموزان 
جایی برای تحصیل 

در روستای خودشان 
ندارند و باید آواره 
مدارس روستاهای 

اطراف شوند
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